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Punkterne 40 og 141 første behandles samlet 

Pkt. 40: Forslag til Inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisut pålægges under 

FM2017 at omdele en undersøgelse af, hvorvidt der er grundlag for etableringen af et 

rentabelt, offentligt-privat finansieret andelsselskab, som producerer hundefoder og 

petfood baseret på grønlandske råvarer. 

(Medlem af Inatsisartut Peter Olsen, Inuit Ataqatigiit)  

Pkt. 141: Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at Naalakkersuisut pålægges til FM2017 

at fremlægge en redegørelse for fordele og ulemper ift. etableringen af en national 

hundefoderfabrik, herunder de afledte økonomiske forudsætninger samt 

markedsmæssige perspektiver.  

(Medlem af Inatsisartut Anthon Frederiksen, Partii Naleraq) 

Vi fra Partii Naleraq vil hermed komme med en udtalelse om de to gode forslag fremsat af 

Peter Preben Olsen, Inuit Ataqatigiit, og Anthon Thue Frederiksen, Partii Naleraq.  

Med hensyn til Nordgrønland er det stadig en slædehunde region, selvom antallet af hunde 

reduceres foruroligende markant i de senere år, er der importeret hunderacer i resten af 

landet. Som vi alle er vidende om, er vi gået væk fra at fodre hundene med hellefiske 

hoveder, og har erstattet det med importeret foder, hvor vi ikke har det store overblik over 

indholdet af det. Importen er ikke alene omkostnings krævende, men vi kunne også selv 

forestå en langt sundere produktion, der ikke indeholder diverse tilsætningsstoffer. Der er 

masser af sæler langs vores vidtstrakte kyst, og vi smider rejeskal ud i havet,og når vi 

bearbejder fisk, smider vi blot resterne ud i havet, vi smider sågar uanede mængder af 

fiskenes indvolde, og ikke mindst indvolde af lam ved slagtningen.  Vi bør være mere 

bevidste om mulighederne og ikke blot være passive og blive mere og mere fattige ved kun at 

ty til importerede varer, og det er vanetænkning ikke mindst med hensyn til import af 

drikkevand..... 



Vi har altid underskud i betalingsbalancen, og det er på grund af at vi ikke udnytter 

mulighederne for selvforsyning, og etablere produktionsvirksomheder, der kan være med til 

at mindske importen, og det kunne medføre at vi fodrer vores husdyr langt sundere og endda 

måske billigere. Vi kan ikke længere acceptere tilstandene som det er, og hvis en 

undersøgelse påviser at det ikke kan svare sig i forhold til samfundet, vil vi ikke acceptere 

denne konklussion, såfremt det ikke er velbegrundet.  

Vi kan måske godtage begrundelserne i svaret på Anthon Frederiksens paragraf 37 spørgsmål 

nr. 052-2016, og derfra vil vi gerne have at der i stedet for at undersøge at der iværksættes en 

analyse og udredning, bør istedet laves en undersøgelse af en handlingsplan for etablering af 

en egentlig produktion, da vi i besvarelsen til spørgsmålet kan læse, at der årligt omsættes for 

10-12 millioner kroner hundefoder årligt, og dette giver anledning til at vi støtter op om 

forslaget.  

Med denne udtalelse støtter vi begge forslag og regner med at de behandles med omhu i 

erhvervsudvalget forud for anden behandlingen, hvor vi påregner at udvalget indtænker 

muligheden for at lave et ændringsforslag, som indeholder et pålæg om at forberede en 

etablering af et produktionsanlæg på grundlag af informationerne i besvarelsen til § 37 

spørgsmålet.  
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